

硫化物对污水处理厂硝化菌活性的抑制作用

Inhibitory effect of sulfide on nitrifying biomass activity in wastewater treatment plants

投稿时间: 2011-07-27 最后修改时间: 2011-09-16

DOI:

中文关键词: [硫化物](#) [硝化菌](#) [抑制](#) [污水处理](#)

英文关键词: [sulfide](#) [nitrifying biomass](#) [inhibition](#) [wastewater treatment](#)

基金项目: 上海市晨光计划项目(2011CG60); 上海市教委科研创新项目(12YZ137); 上海高校选拔优秀青年教师科研专项基金资助项目(sdl 10020)

作者	单位
蒋玲燕	上海城投污水处理有限公司, 上海 201203
周振	上海电力学院能源与环境工程学院, 上海 200090
王英俊	上海电力学院能源与环境工程学院, 上海 200090
王诚	上海城投污水处理有限公司, 上海 201203
方泉	上海电力学院能源与环境工程学院, 上海 200090
王罗春	上海电力学院能源与环境工程学院, 上海 200090
王荣生	上海城投污水处理有限公司, 上海 201203

摘要点击次数: 151

全文下载次数: 126

中文摘要:

建于城市远郊区的污水处理厂由于长距离管道输送污水中通常含有一定浓度的硫化物。通过郊区和城区污水处理厂硝化菌最大比增长速率常数(μ_A)的测定和硫化物抑制实验研究了硫化物对硝化菌活性的影响。经测定, 位于郊区的白龙港污水处理厂15、20和25℃下 μ_A 值分别为0.19 d⁻¹、0.50 d⁻¹和0.72 d⁻¹, 而15℃和20℃下位于市区的曲阳厂 μ_A 值分别为0.41 d⁻¹和0.80 d⁻¹。通过向曲阳厂污泥中加入硫化钠和氯化钠的实验发现, 低浓度钠离子对硝化菌活性没有明显的抑制作用; 而硫化物在曝气条件下直接与污泥接触对硝化菌活性几乎没有影响, 但不曝气混合接触后再曝气则硝化菌 μ_A 值将下降50%左右。硫化物的抑制作用很可能是白龙港厂硝化菌 μ_A 值明显低于曲阳厂实测值和文献报道值的原因。

英文摘要:

The influent of wastewater treatment plants (WWTPs) located in exurban area usually contains a certain concentration of sulfide owing to the long pipeline transportation. The inhibitory impact of sulfide on nitrifying biomass was investigated by comparing the maximum specific growth rate constant (μ_A) of nitrifying biomass between urban and exurban WWTP, and conducting sulfide inhibition batch test. Determination results showed that μ_A values of the the Bailonggang WWTP in exurban area were 0.19 d⁻¹, 0.50 d⁻¹ and 0.72 d⁻¹, respectively at 15℃, 20℃ and 25℃, while μ_A values of the Quyang WWTP in urban area were 0.41 d⁻¹ and 0.80 d⁻¹, respectively at 15℃ and 20℃. Batch tests with addition of Na₂S and NaCl into activated sludge from the Quyang WWTP demonstrated that low-concentration Na⁺ had insignificant inhibitory effect on the activity of nitrifying biomass. The obtained results also indicated that nitrifying biomass was insensitive to the presence of sulfide under aerated exposure, but was inhibited by sulfide under unaerated exposure with μ_A value decreased about 50%. The inhibitory impact of sulfide on nitrifying biomass is probably the main reason of significantly lower μ_A value of the Bailonggang WWTP than that of the Quyang WWTP and reported μ_A values.

关闭

你是第548245位访问者

主办单位：中国科学院生态环境研究中心 单位地址：北京市海淀区双清路18号 邮编：100085

编辑部服务热线：010-62941074 传真：010-62941074 邮箱：cjee@rcees.ac.cn

技术支持：北京勤云科技发展有限公司